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Summary

        
In order to confirm other findings that the ERG from schizophrenics and depressives is different from usual controls and differ from each other we performed a retrospective pilot investigation using routine EEG recordings in psychiatry.


        
From 123 schizophrenic and 84 depressive patients closed-eye-EEG's were registered after admission and compared with EEG's of 27 healthy volunteers. 32 of the schizophrenic patients were unmedicated, 24 received haloperidol, 39 were treated with perazine and 28 with clozapine. 30 of the depressive patients were treated with amitriptyline, 54 patients didn't receive any medication.


        
EEG data were digitally stored and analyzed by using common spectral parameters and the algorithms of Hjorth's global frequency analysis: complexity, mobility and mean variation of activity. Furthermore, the correlation exponent of Grassberger and Procaccia was determined. These parameters, with exception of mobility and the spectral parameters, have in common that they describe the degrees of freedom in a EEG time series, hence, give us an impression about the complexity of signal in different physical domains. Finally, a classification of the different diagnostic and medicated groups was carried out, employing all measured EEG-parameters. Thus, we wanted to find out whether classification of psychiatric diseases is possible this way and especially, which variables are discriminative.


        
For untreated schizophrenics versus healthy controls we found an average correct reclassification of 93 %. Best discrimitiation was achieved by the parameters measuring signal complexity, whereas spectral parameters only contributed a minor part. Discriminating unmedicated depressive patients versus healthy controls and depressives versus schizophrenics was possible in 82 and 85 % of cases, respectively. Here, both power spectral and signal complexity parameters contributed almost equivalent to the classification. Finally, it could be demonstrated that medicated patients can be classified correctly to a lesser extend and show a strong tendency to a „normal” configuration of EEG-variables. In a forward classification taking three groups (schizophrenics, depressives and normal controls) about half of the depressive and schizophrenic patients were correctly allocated, thus showing some speciality of the EEG effects but also unexplained false classifications and fuzziness. Under medication there is a shift towards normality: Some of the schizophrenic and depressive patients are classified as normal controls, indicating EEG-changes towards normality under the treatment with psychopharmaca. The EEG of normal controls and psychiatrially ill unmedicated patients seems to be entirely different. However, between schizophrenics and depressives there is some overlap which is - so far - not explained.


      
        
Zusammenfassung

        
Von 123 schizophrenen und 84 depressiven Patienten wurden bei geschlossenen Augen Elektroenzephalogramme nach stationärer Aufnahme abgeleitet und mit den EEG von 27 gesunden Probanden veglichen. 32 der schizophrenen Patienten waren zum Zeitpunkt der Ableitung frei von Medikamenten, 24 Patienten erhielten Haloperidol, 39 Perazin und 28 Clozapin. Von den depressiven Patienten waren 54 unmediziert, 30 erhielten Amitriptylin.


        
Die EEG-Daten wurden digital gespeichert und spektralanalytisch sowie mit Hilfe dreier Algorithmen der Hjorth 'chen globalen Frequenzanalyse analysiert: Komplexität, Variationskoeffizient der Wurzel der Aktivität und Mobilität. Außerdem wurde der Korrelationsexponent von Grassberger und Procaccia berechnet. Diesen Algorithmen ist dabei - abgesehen von den Spektralparametern und der Mobilität - gemeinsam, daß sie die Anzahl an Freiheitsgraden, mithin die Signalkomplexität in einer EEG-Zeitreihe in verschiedenen physikalischen Domänen erfassen. Um einen Eindruck über die Klassifikationsleistung des EEG bezüglich psychiatrischer Diagnosen zu erhalten, führten wir schließlich noch eine multivariate Diskriminanzanalyse durch, wobei uns vor allem die in ähnlichen Untersuchungen bislang wenig berücksichtigte Frage interessierte, welchen diskriminatorischen Beitrag einzelne EEG-Variablen liefern.


        
Für die Gruppe der unbehandelten schizophrenen Patienten versus gesunde Kontrollprobanden fand sich im Ergebnis eine korrekte Reklassifikation von 93 %, wobei sämtliche Schizophrene richtig zugeordnet werden konnten. Dabei zeigte es sich, daß diese Trennung im Wesentlichen durch die Parameter zur Erfassung der Signalkomplexität erzielt wurde, während die Spektralparameter kaum ein Beitrag lieferten. Die Gruppe der unbehandelten depressiven Patienten versus gesunde Kontrollen, beziehungsweise Depressive versus Schizophrene wurden in 82 bzw. 85 % richtig reklassifiziert. Hierbei erwies sich sowohl der Beitrag der Spektralparamcter als auch der Signalkomplexitätsparameter von Bedeutung. Schließlich konnte noch für die Gruppen der behandelten Patienten gezeigt werden, daß diese deutlich seltener richtig zugeordnet wurden und eine eher „normale” Variablenkonfiguration aufwiesen.


        
In einer echten Klassifikation mit drei Gruppen (Schizophrene, Depressive gesunde Kontrollen) wurden etwa die Hälfte der Schizophrenen und Depressiven richtig klassifiziert. Dies zeigt einige Spezifitäten des EEG aber auch unerklärte Mißklassifikationen. Unter medikamentöser Behandlung werden mehr Schizophrene und Depressive zu den normalen Kontrollen eingeordnet, was (trotz der Medikamenteneffekte) einen Trend des EEG zu Normalität hin anzeigt. Die EEG von gesunden Kontrollpersonen und psychiatrisch Erkrankten lassen sich mit hoher Wahrscheinlichkeit trennen, während es erhebliche - bisher noch nicht erklärbare - Überlappungen zwischen Schizophrenen und Depressiven gibt.
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